首 页 期刊概况 编委会 专家学者

网上投稿 过刊浏览

期刊订阅

广告合作

中国肿瘤临床 » 2012, Vol. 39 » Issue (15): 1049-1051 DOI: doi:10.3969/j.issn.1000-8179.2012.15.014

儿童实体肿瘤专栏

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

双胞胎肝母细胞瘤3例报告并文献复习

冯 丹,张可仞

中国医科大学附属盛京医院小儿普通外科 (沈阳市110004)

Hepatoblastoma in Twins: A Report of Three Cases with Literature Review

Dan FENG, Keren ZHANG

Department of Pediatrics, Surgeon General; The Second Affiliated Hospital of Medical University of China, Shenyang 110004, China

摘要

参考文献 相关文章

全文: PDF (466 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要 分析肝母细胞瘤的家族遗传倾向,为临床遗传咨询及早诊断、早治疗提供依据。方法:收集中国医科大学附属盛京医院2005年6月至2011年11月间收治的3例双胞胎肝母细胞瘤患儿的资料,结合患儿生化、影像、治疗方案、生存期、家族史及相关文献报道分析遗传相关因素。结果:本文中3例双胞胎患儿均为单发,无家族史,其中1例为早产儿。3例患儿均采用手术治疗,经病理证实为肝母细胞瘤,术后1例患儿因失血性休克死亡,余2例采用不同的化疗方案,均获得完全缓解。自1969年至今,已有8例关于兄弟姐妹同患此病的文献报道。8组文献中5组患儿家族中有肿瘤(多数为结肠癌)及家族性结肠息肉病史,其中3组还有基因异常改变。结论:肝母细胞瘤是一种罕见的小儿肝脏恶性肿瘤,具有家族遗传倾向,与结肠癌及家族性结肠息肉综合征密不可分,在诊疗过程中,有必要加强家属的认知,做好预防保健,争取早发现早诊断早治疗。

关键词: 肝母细胞瘤 双胞胎 单发

Abstract: To analyze genetic predisposition to hepatoblastoma, to provide clinical genetic counseling, and to encourage early detection, early diagnosis, and early treatment. Methods: A retrospective analysis was performed based on the clinical records of three hepatoblastoma cases among twins from June 2005 to November 2011. The analysis consisted of biochemical data, images, therapeutic schedules, surial, family history, and analysis of the literature related to genetic factors. Results: Only eight articles have been published on hepatoblastoma among siblings since 1969 when Fraumeni first reported hepatoblastoma in infant sisters. Five groups of children in the literature had familial histories of tumors (mostly colon cancer) and familial colon polyps syndrome, including three groups with abnormal gene change. In this article, three cases of hepatoblastoma in twins were reported. The tumor only affected one of the twins that had no family history of the disease. The present report included one case of premature infants and two patients who underwent a surgical operation combined with chemotherapy. They achieved complete remission, but one died shortly after the surgical operation because of hemorrhagic shock. Conclusion: Hepatoblastoma is a rare malignant tumor in children associated with colon cancer and familial colon polyp syndrome. The disease has a genetic predisposition. Therefore, clinical doctors should help family members understanding the disease, facilitate preventive care, and strive for the early detection, early diagnosis, and treatment.

Key words: Hepatoblastoma Twins Solitary

收稿日期: 2012-02-01; 出版日期: 2012-08-15

通讯作者: 张可仞 E-mail: zkr425@yahoo.com

引用本文:

· 双胞胎肝母细胞瘤3例报告并文献复习[J]. 中国肿瘤临床, 2012, 39(15): 1049-1051.

. Hepatoblastoma in Twins: A Report of Three Cases with Literature Review[J]. Chinese Journal of Clinical Oncology, 2012, 39(15): 1049-1051.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

链接本文:

http://www.cjco.cn/CN/doi:10.3969/j.issn.1000-8179.2012.15.014 或 http://www.cjco.cn/CN/Y2012/V39/I15/1049

没有本文参考文献

[1] 赵 强,王 峥,乔晓红,胡 月. PRETEXT术前分期在40例肝母细胞瘤手术切除中的价值分析[J]. 中国肿瘤临床, 2011, 38(11): 672-674.















版权所有 © 2013 《中国肿瘤临床》编辑部

地址: 天津市河西区体院北环湖西路肿瘤医院内 300060